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اقدام تنبیهی وجود نخواهد داشت

یک اشتباه ژئوپلیتیک

 تسلیت آیت ا... جنتی 
برای درگذشت مرحوم دعایی

دبیر شورای نگهبان در پیامی درگذشـــت 
حجت الاسلام والمسلمین حاج سید محمود 
دعایی را تسلیت گفت. آیت ا... جنتی دبیر شورای 
نگهبان با صدور پیامی درگذشت حجت الاسلام 
والمسلمین حاج سید محمود دعایی را تسلیت 
گفت. در این پیام آمده است: خبر درگذشت 
دوست قدیمی و همرزم دوران پیش از انقلاب 
و یار دیرین امام و رهبری، حجت الاسلام 
والمسلمین حاج سید محمود دعایی طاب ثراه 
اینجانب شد. این پیام  تالم  تاثر و  موجب 
می افزاید: حضور آن فقید سعید در میدان مبارزه 
با رژیم ستم شاهی و همراهی با امام راحل در 
نجف اشرف و همچنین خدمات فرهنگی ایشان 
فراموش ناشدنی است. در ادامه آمده است: 
اینجانب درگذشت حجت الاسلام والمسلمین 
حاج سید محمود دعایی را به محضر رهبر 
معظم انقلاب و بیت مکرم ایشان به ویژه همسر 
و فرزندان آن فقید سعید تسلیت عرض می کنم. 
در پایان این پیام بیان شده است: خداوند متعال 
آن مرحوم را با اجداد طاهرینش محشور و برای 

بازماندگان صبر و اجر عنایت فرماید. 

هشدار فرمانده نیروی زمینی 
ارتش به رژیم صهیونیستی 

فرمانده نیروی زمینی ارتش با هشدار به سران 
رژیم اسرائیل گفت: به فرمان رهبر معظم انقلاب 
با هرخطای دشمن تل آویو و حیفا را با خاک 
یکسان خواهیم کرد. امیر کیومرث حیدری، 
صهیونیستی  و  غاصب  رژیم  اینکه  بیان  با 
سرزمین های مسلمانان را اشغال کرده و کمتر 
از ۲۵ سال آینده این زمین ها به آغوش اسلام باز 
خواهد گشت، اظهار داشت: امروز دستاورد های 
نظامی و دفاعی ارتش جمهوری اسلامی ایران 
خار چشم دشمنان است. به گزارش تسنیم، 
وی با بیان اینکه تمامی یگان های نیروی زمینی 
در حال مجهز شدن به دستاورد ها و تجهیزات 
نقطه زن، دورزن و هوشمند است، افزود: برد 
پهپاد ها و موشک های عملیاتی نیروی زمینی 
ارتش افزایش یافته است. امیر حیدری با اشاره 
به شهر پهپادی ارتش افزود: این همه تجهیزات 
برای پاسخ گفتن به تجاوز های احمقانه دشمنان 
انقلاب اسلامی است و سلاح های سبک نیروی 
زمینی نیز در حال تغییر، به روز شدن و بومی 

شدن است. 

تغییر تاکتیک در صورت صدور 
قطعنامه در شورای حکام 

عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی 
مجلس گفت: ما در دولت قبل و دولت فعلی بر 
این موضوع تاکید داشتیم که اقدامات آژانس 
تحت فشار لابی صهیونیست هاست و باید میزان 
همکاری ایران تعریف شود. اما همکاری ما با آژانس 
فراتر از عرف بود پس نهایت بی انصافی است که 
آقای گروسی بخواهد دنبال صدور قطعنامه علیه 
ایران باشد. در صورت این اتفاق هم ایران باید 
تاکتیک خود علیه آژانس را تغییر دهد؛ این طور 
نباشد که هر وقت آقای گروسی خواست به ایران 
باید. این هشداری برای آنهاست که بدانند اگر 
کشوری همکاری می کند باید نگاه متفاوتی وجود 
داشته باشد نسبت به کشورهایی که همکاری 
نکرده و مشکلات ایجاد می کنند. فداحسین مالکی 
با بیان این که سفر آقای گروسی به سرزمین های 
تحت اشغال رژیم صهیونیستی توجیهی نداشت، 
افزود: تنها استنباط از این سفر این است که لابی 

فشرده صهیونیست ها در جریان است. 

موافقت عراق با حذف روادید 
زمینی برای اربعین

وزیر کشور عراق با درخواست وزیر کشور ایران 
برای حذف روادید سفر زمینی اربعین موافقت 
کرد. احمد وحیدی روز سه شنبه در دیدار عثمان 
الغانمی وزیر کشور عراق، امنیت این کشور را 
برای ایران مهم و مورد توجه دانست و افزود: 
مرزهای دو کشور، مرزهای اخوت و برادری است 
و باید تلاش کنیم یک فضای مناسب و با امنیت، 
در مرزهای دو کشور داشته باشیم. وی با اشاره 
به ظرفیت های مختلف تجاری میان دو کشور، 
اظهار کرد: در بحث مبادلات مرزی، تردد زائران 
و توسعه بازارچه های مرزی می توانیم هماهنگی 
بیشتری داشته باشیم و زمینه را برای تسهیل 

تجارت در مرزهای دو طرف آماده کنیم. 

تکذیب توافق مسقط با تهران در 
خصوص میدان هنگام

وزارت انرژی و معادن عمان در بیانیه ای توافق 
تهران و مسقط درخصوص توسعه مشترک 
میدان نفتی هنگام/غرب بخا و تقسیم سهم ها 
میان این دو کشور را تکذیب کرد. وزارت انرژی 
و معادن عمان با انتشار بیانیه ای در صفحه 
توییتر خود اعلام کرد: میدان مشترک نفتی 
هنگام/غرب بخا در مرزهای دریایی سلطنت 
عمان و جمهوری اسلامی ایران قرار دارد که 
از طرف عمان مشرف به استان مسندم بوده 
و میدان غرب بخا نام دارد و بخش ایران به 
میدان هنگام معروف است. در این بیانیه آمده 
است که سلطنت عمان از سال ۱۹۸۵ میلادی 
اقدام به بهره برداری از این میدان نفتی می کند. 
این وزارت در پایان تاکید کرده است که برای 
بهره برداری بیشتر از این میدان، باید درخصوص 

توسعه مشترک آن توافق انجام شود. 

خبـــر

 یوسف مولایی
کارشناس حقوق بین الملل

مهدی تدینی
 تحلیلگر مسائل بین الملل

رئیس قوه قضائیه: 

تخریب حد مشخصی از محیط زیست، افساد فی الارض است
 ضرورت آسیب شناسی در مورد اجرایی نشدن مفاد قانون هوای پاک 

آرمان ملی: رئیس قوه قضائیه در جریان نشست 
با مدیران سازمان حفاظت محیط زیست، با اشاره به 
اهمیت مقوله حفظ محیط زیست و تاکید آموزه های 
دینی بر این مهم اظهار کرد: محیط زیست مقوله ای 
است که به حیات انسان ها و سلامت جسم و روح آنها 
وابسته است و هر آنچه که این محیط را تهدید کند به 
منزله تهدید سلامت انسان و سایر موجودات است. 
حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای با تشریح 
اهمیت و ارزشی که در آموزه های دینی برای مقوله 
حفظ محیط زیست لحاظ شده است، گفت: برای 
کسانی که زمین و محیط زیست را تخریب و آلوده 
سازند، مجازات های سنگینی درنظر گرفته شده است و 
بر مبنای دستورات شرعی و قانونی، چنانچه این تخریب 
به حد مشخصی برسد، عنوان »افساد فی الارض« بر آن 
صدق خواهد کرد. رئیس دستگاه قضا در ادامه با تبیین 
اصل ۵۰ قانون اساسی ناظر بر وظیفه عمومی در حفاظت 
از محیط زیست و ممنوعیت آن دسته از فعالیت های 
اقتصادی و غیر آن که با آلودگی محیط زیست یا تخریب 
غیرقابل جبران آن  ملازمه پیدا کند، تصریح کرد: 
علاوه بر اصل ۵۰ قانون اساسی، در برخی دیگر از اصول 
قانون اساسی و قوانین موضوعه نیز به نحوی از انحاء به 
موضوع مهم و حیاتی حفاظت از محیط زیست پرداخته 
شده است و همین امر گواهی بر اهمیت مقوله مذکور 
و توجه قانونگذار به آن است. وی بیان داشت: مسئولان 
سازمان حفاطت محیط زیست با احصاء و اولویت بندی 
موضوعات و مسائل این حوزه و بر مبنای تعریفی که از 
مقوله محیط زیست دارند، می توانند بررسی های لازم را 
نسبت به ضرورت تنقیح، اصلاح و ایجاد قانون در حوزه 
محیط زیست به عمل آورند. رئیس عدلیه با اشاره به 
تاریخچه، ساختار و اعضای شورای عالی حفاظت محیط 
زیست، به طرح این سؤال کلیدی پرداخت که زمان و 
ترتیب تشکیل جلسات این شورای مهم به چه صورت 
است و شورای مزبور در سال چند جلسه برگزار می کند 

و چه موضوعاتی در این شورا مورد بررسی و رسیدگی 
قرار می گیرند؟ وی به مدیران سازمان حفاظت محیط 
زیست توصیه کرد که برگزاری مستمر جلسات شورای 
عالی حفاظت محیط زیست و اضافه شدن اعضای 
حقوقی و اختیارات بیشتر به این شورا در صورت نیاز 
را، با اهتمام و جدیت بیشتری پیگیری کنند. قاضی 
القضات ضمن اشاره به مسائل و موضوعات کلان و 
مهمی که باید پیرامون آنها در شورای عالی حفاظت 
محیط زیست، اتخاذ تصمیم شود، برخی مسائل این 
حوزه از جمله مساله ریزگردها را در زمره موضوعات 
بین المللی و منطقه ای دانست و تصریح کرد: ضرورت 
دارد شورای عالی حفاظت محیط زیست، حداقل سالی 
یک الی دو بار تشکیل جلسه دهد و میان دستگاه های 
مختلف در حوزه حفاظت از محیط زیست، هماهنگی و 
هم افزایی ایجاد شود. رئیس قوه قضائیه با یادآوری سابقه 
بیش از ۶۰ ساله قانونگذاری در حوزه محیط زیست در 
کشور، به مسائل جدید و متغیر این حوزه اشاره کرد و 
بیان داشت: مسائل و موضوعات مرتبط با محیط زیست 
صرفاً به قوانینی که تاکنون در این حوزه تصویب شده 
منحصر نمی شود؛ همچنین مقوله حفاظت از محیط 
زیست به یکدستگاه یا سازمان اختصاص ندارد؛ لذا 
شورای عالی حفاظت محیط زیست با تشکیل جلسات 
مستمر باید پیرامون مسائلی نظیر موضوعات متغیر و 
جدید حوزه محیط زیست و نحوه هماهنگی و هم افزایی 
دستگاه ها در این حوزه اتخاذ تصمیم کند. »چند درصد 
از قانون هوای پاک که در تیر ۱۳۹۶ تصویب شد، اجرایی 
شده است؟« این سؤال مهم دیگری بود که قاضی القضات 
در این جلسه از مدیران سازمان حفاظت محیط زیست 
پرسید و خطاب به آنها گفت: پس از حدود ۵ سال از 
تصویب »قانون هوای پاک« باید بررسی شود که چه 
میزان از مفاد این قانون عملیاتی شده است؛ چنانچه 
خیلی از بخش های قانون مزبور بر زمین مانده و اجرایی 
نشده، ضرورت دارد یک آسیب شناسی در این رابطه از 

سوی سازمان حفاظت محیط زیست صورت گیرد و 
من در راستای اجرایی شدن کامل این قانون، خطاب به 
سازمان بازرسی کل کشور نیز دستوراتی صادر خواهم 
کرد. رئیس قوه قضائیه، با اشاره به سخنان فرمانده یگان 
حفاظت محیط زیست کشور مبنی بر طولانی شدن 
روند رسیدگی به یک پرونده در این حوزه، به مسئولان 
سازمان حفاظت محیط زیست اعلام کرد تا نمونه هایی 
از این دست پرونده ها که رسیدگی به آنها با اطاله 
همراه بوده را برای بررسی و پیگیری ارائه کنند. »آیا با 
اصلاحاتی که در قوانین مرتبط با محیط زیست صورت 
گرفته، جایگاه و اختیارات سازمان حفاظت محیط 
زیست ارتقا یافته یا خیر؟« این سؤال مهم دیگری بود 
که رئیس قوه قضائیه از مدیران سازمان مزبور پرسید. 
رئیس دستگاه قضا در همین رابطه با اشاره به اصلاح 
قانونی که در حوزه محیط زیست در سال ۱۳۷۱ صورت 
گرفت و به موجب آن، اختیار سازمان حفاظت محیط 
زیست در متوقف کردن فعالیت شرکت های آلاینده 
سلب شد، گفت: آن مقداری که حافظه من از قوانین 
مرتبط با محیط زیست و اصلاحات آن، یاری می دهد، 
باید بگویم که در طول زمان، جایگاه سازمان حفاظت 
محیط زیست ارتقا پیدا نکرده است؛ حال آنکه با توجه 
به اینکه مسائل حوزه محیط زیست نسبت به گذشته 
تغییر کرده و نوع و ابزار آلاینده ها متفاوت شده است، 
لذا باید به تناسب این تغییرات، جایگاه سازمان حفاظت 
محیط زیست نیز ارتقا یابد و قوانین این حوزه نیز به روز 
شود. محسنی اژه ای به طرح این سؤال از آنها پرداخت 
که طی دو دهه اخیر، تخریب محیط زیست بیشتر از 
ناحیه دستگاه های اجرایی و وابسته به دولت ها صورت 
گرفته است یا مردم عادی و بخش خصوصی؟ تعدادی از 
مدیران سازمان مزبور در این رابطه توضیحاتی به رئیس 
دستگاه قضا ارائه کردند و سهم دستگاه های دولتی را 
در زمینه تخریب محیط زیست بسیار بیشتر از مردم 

عادی دانستند. 

هر قطعنامه ای که از سوی سازمان های بین المللی تصویب  شود 
الزام آور است. حال ممکن است که متن یک قطعنامه به صورتی باشد 
که خیلی وظیفه و تکلیف عمده ای را برای عضوی که قطعنامه برایش 
صادر می شود بار نکند و متن قطعنامه خیلی سختگیرانه تنظیم نشده 
باشد اما به لحاظ حقوقی همه قطعنامه های سازمان های بین المللی 
معمولا الزام آور است.  البته در برخی مسائل استثناهایی وجود دارد 
مثل قطعنامه های سازمان ملل و مجمع عمومی در ۲ مورد الزام آور 
است. اما اینجا در اساسنامه آژانس بین المللی انرژی اتمی هیچ وقت 
گفته نشده جاهایی که قطعنامه صادر شده تاثیر گذار نخواهد بود. مگر 
اینکه اگر آژانس بخواهد موضعی بگیرد که قطعنامه اش الزام آور نباشد 
که در آن صورت بیانیه و توصیه نامه صادر می  کند. اما وقتی قطعنامه 
به رأی گیری گذاشته شد قطعا الزام آور خواهد بود. حال اینکه برخی 
می گویند که این نوع قطعنامه ها الزام آور نیست شاید از این جهت قابل 
تفسیر باشد که تا زمانی که این قطعنامه ها به جایی منتهی نشود که 
پرونده ایران به شورای امنیت برود و در آن شورا نیز قطعنامه الزام آوری 
ذیل فصل هفتم منشور ملل متحد صادر نشود در آن صورت مشکلی 
برای ایران ایجاد نمی کند و عملا این قطعنامه یک درخواست هایی 
خواهد داشت که ایران به پرسش های آژانس در مورد محل هایی که 
فعالیت دارد یا سوال هایی که آژانس با قصد رفع ابهام و شفاف سازی 
برای ایران مطرح کرده پاسخ دهد. البته اگر ایران همچنان پافشاری کند 
که این خواسته ها جزو تکالیفش نیست و اقدامی نکند در چارچوب این 
قطعنامه های شورای حکام اقدام تنبیهی علیه ایران انجام نمی گیرد. 
گرچه تحت تاثیر این قطعنامه همکاری آژانس با ایران می تواند در 
حوزه های همکاری های فنی کاهش یابد. به هر صورت قطعنامه مهم 
است و ایران باید تلاش می کرد که این قطعنامه صادر نشود و با آژانس 
تعامل می کرد. حال اگر قطعنامه صادر شود فشارهای علیه ایران افزایش 
پیدا می کند و کشورهایی که با ایران مناسبات خوبی ندارند و دنبال بهانه 
هستند که فشارهای اقتصادی و غیر اقتصادی را علیه ایران تشدید کنند 
از این قطعنامه نیز می توانند برای اعمال فشارهای بیشتر استفاده کنند. 
از طرف دیگر آنچه از ظاهر رفتار غربی ها می توان استنباط کرد اینکه ؛ 
از اول طرح این پرونده از سال ۲۰۰۳ تا کنون قریب به ۲۰ سال، آژانس 
و شورای حکام قطعنامه های بسیاری صادر کرده و کشورهای غربی 
همیشه مدعی بوده اند که فعالیت های هسته ای ایران صلح و امنیت 
بین المللی را به خطر می اندازد و برای آنها نگرانی و دغدغه امنیتی ایجاد 
می کند چرا که به زعم این کشورها فعالیت ایران شفاف نیست و اعتماد 
سازی نمی کند و مسیری که باید طی کند تا دنیا احساس اعتماد به ایران 
پیدا کند را انجام نمی دهد. حال اینکه ایران خیلی شفاف عمل کرده و 

همه رفتارها و فعالیت هایش منطبق بر N. P. T است.  

برخی به اشتباه بر این باور هستند که کانون قدرت جهانی بزودی 
از غرب به شرق منتقل شود. مشخصا چنین نیست و قرار نیست کانون 
قدرت از غرب به شرق منتقل شود. شرق مدت  هاست که به سمت غرب 
تمایل پیدا کرده است. در دهه نود میلادی بود که روسیه  با یاری گرفتن 
از الگوهای غرب از خاک و خاکستر حماقت هفتادساله کمونیسم 
برخاست.  از سوی دیگر چین کمونیست با تن دادن به قواعد تجارت 
آزاد، قدرت هایش را آزاد کرد و اژدهای خفته درونش را بیدار کرد. مگر 
این همان چین نیست که در زمان حاکمیت کمونیسم قاعده پیاله زرین 
را اصل نهاده بود؟ به این معنی که قرار بود کشور به گونه ای اداره شود که 
یک پیاله برنج به هر چینی برسد اما همان چینی ها امروز در صف آیفون 
ایستاده  اند. چند دهه است که شرق غرب  تر از غرب شده است. در دنیای 
مدرن فقط یک شرق وجود داشت که آن هم شرق مارکسیسم  لنینیسم 
و کمونیسم   مائوئیسم بود که این ایسم  ها نیز سوغات شومِ شورشیان 
غرب  ستیز غربی بود. اما آن شرق هم با سخت  سری و انسان  ستیزی 
خود در تاریخ دفن شد و به جایی رسید که شرق از جهت اقتصادی 
غربی تر از غرب شده و فقط در حاکمیت سیاسی غربی نشده و اصل این 
حرف نیز از پایه نادرست است. غایتی که غرب از جهت سیاسی رسید، 
مختص غرب نبود بلکه آن غایت انسان است و اصلا مختص غرب نیست. 
آزادی مشخصا امری غربی نیست بلکه امری انسانی است و هر جامعه 
انسانی با تحقق الگوهای مدرن، روز به  روز در محتوا هم مدرن تر می شود 
و این یعنی به همان سطح از آزادی و فردیت میل می کند. امروز این 
باور ایجاد شده است که دوگانه غرب و شرق دوگانه  ای پوچ است و ما در 
جهان بی غرب  و شرق به سر می  بریم. اگر چین و روسیه هم به این جایگاه 
رسیدند با الگوهای تجارت غربی به اینجا رسیدند و حالا غرب و شرق 
جهان چنان درهم آمیخته که شکاف شرق و غرب بی  معناست. روسیه 
دیگر شرق نیست بلکه ملتی در میان ملت هاست با محدودیت  های 
اقتصادی. فرهنگ ها نیز تا آنجا که متاثر از صناعت است با پیشرفت 
جوامع تغییر می  کند و تا آنجا که صناعت تاثیری بر آن ها نمی  گذارد، 

ثابت می ماند. 

ویــــژه
 ورود کمیسیون اصل ۹۰ به تخلفات خودروسازان

رئیس کمیسیون اصل نود مجلس گفت: با توجه به اینکه درباره 
لیست بدهکاران بانکی افراد مشکوک الوصول معرفی شدند ممکن 
است ابر بدهکاران بانکی از زیر تیغ شفافیت فرار کرده باشند. 
حجت الاسلام حسن شجاعی اظهار داشت: ممکن است ابربدهکارانی 
مبالغ زیادی وام برداشته باشند اما با توافق بانک های عامل سال های 
متمادی بدهی خود را تمدید کرده  باشند که همین موضوع یک رانت 
است. وی تصریح کرد: همین موضوع سبب شده که این افراد جزو 
افراد مشکوک الوصول در لیست بدهکاران بانکی قرار نگیرند و به 
عبارتی دیگر از زیر تیغ شفافیت فرار کنند.  رئیس کمیسیون اصل 
نود مجلس شورای اسلامی پیگیری تخلفات در حوزه ارز را یکی از 
اقدامات این کمیسیون دانست و افزود: در دوره ای که ما برای تامین 
ارز کالاهای اساسی، استراتژیک و دارو مشکل داشتیم به شکل 
گشاده دستی ارز مصرف شده است و از این موضوع چشم پوشی 
نخواهیم کرد و به زودی پرونده تخلقات ارزی در کمیسیون تکمیل و 

به قوه قضائیه ارسال خواهد شد. 

سفر گروسی به تهران 
محدود شود

معاون اسبق وزارت خارجه و کارشناس 
ارشد مسائل بین الملل با اشاره به سفر 
رافایل گروسی مدیرکل آژانس بین المللی 
انرژی اتمی به سرزمین های اشغالی و 
رایزنی با مقامات رژیم صهیونیستی درباره 
موضوع هسته ای ایران، خاطرنشان کرد: 
این اقدام گروسی بیش از حد غیرحرفه ای 
و سیاسی است. محمدجواد لاریجانی 
ادامه داد: آژانس بین المللی انرژی اتمی 
طبق NPT موظف است برای کشورهایی 
مانند ایران که فناوری صلح آمیز هسته ای 
را دنبال می کنند هم در توسعه فنی و هم 
در مباحث مربوط به ایمنی کمک کند، امّا 
آقای گروسی با فراموشی تعهدات و وظایف 
آژانس، آن را ظاهراً به یک نهاد سیاسی در 
خدمت صهیونیست ها تبدیل کرده است. 
وی درباره چگونگی واکنش متناسب ایران 
به اقدام غیرحرفه ای گروسی تاکید کرد: 
معتقدم مجلس ایران دست کم دو کار را 
می تواند در برهه فعلی در دستور کار قرار 
دهد. نخست اینکه طرحی را تصویب کند 
که از وزارت خارجه بخواهد تا سفر گروسی 
به تهران را محدود کند و دوم اینکه در 
صورت ادامه روند فعلی آژانس، مجلس 
تعلیق عضویت ایران در NPT را مورد 

بررسی قرار دهد. 

ایران تعهدی برای پاسخ 
به سؤالات براساس اسناد 

غیرمعتبر ندارد

بهروز کمالوندی، سخنگوی سازمان 
انرژی اتمی در مورد گزارش پادمانی 
مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی 
نوشت: متأسفانه گزارش اخیر آژانس بدون 
توجه به تعامل سازنده و همکاری های 
گسترده داوطلبانه کشورمان با آژانس در 
زمینه فراهم کردن دسترسی بازرسان 
آژانس به مکان های مذکور، ارائه اطلاعات 
اولیه و تکمیلی، برگزاری نشست های 
مشترک فنی و حقوقی جهت بررسی و 
حل و فصل موضوعات یاد شده صورت 
گرفته است. نکته مهم این است که آژانس به 
استناد اطلاعات غیرمعتبر و جعلی که رژیم 
صهیونیستی در اختیار آن نهاد قرار داده 
است این موضوعات را در دست پیگیری قرار 
داده است. اگرچه ایران تعهدی برای پاسخ به 
سؤالات مطرح شده توسط آژانس براساس 
اسناد جعلی و غیرمعتبر ندارد، با این حال 
ایران براساس رویکردی داوطلبانه، کلیه 
اطلاعات مورد نیاز و مدارک پشتیبان را به 
آژانس ارائه کرد و دسترسی های لازم و نیز 
پاسخ به پرسش های آژانس را فراهم نمود. 
این سطح از همکاری توسط ایران گواهی 
بر حسن نیت ایران برای شفاف سازی 
است. ایران در صورتی که قصد همکاری 
نداشت می توانست از دادن دسترسی و ارائه 

اطلاعات پشتیبان خودداری کند. 

آرمان ملی: رئیس مجلس در سومین اجلاس 
بین المللی فعالان مهدوی اظهار داشت: باید انقلاب 
اسلامی ایران را درک و فهم کنیم که در چه زمانی 
شروع شد و به پیروزی رسید. در عصری که مسائل 
اقتصادی، امنیتی-  اطلاعاتی و سایر مسائل مادی در 
قبضه ابرقدرت ها بود و در شرایطی که حکومت پهلوی 
نوکر رژیم صهیونیستی و قدرت استکباری آمریکا بود، 
این انقلاب روی کار آمد، شکل گرفت و به پیروزی رسید. 
فلسفه انقلاب ما از دو فرهنگ عاشورای حسینی و فرج 
مهدوی می آید. محمدباقر قالیباف درباره »فرهنگ 
عاشورایی و مهدوی« گفت: عاشورا برای مقاومت و 
ایستادگی و فرج برای امید به آینده است. مهدویت مقصد 
و مقصود نهایی ماست. ما به این امید و با این نگاه به آینده 
گام برمی داریم و زندگی می کنیم. انقلاب اسلامی ایران 
و روح این انقلاب با تمام قدرت در مقابل همه باورهای 
فرهنگ اومانیستی و نئولیبرالیستی ایستاده است. بیانیه 
گام دوم انقلاب منشوری فشرده و حکیمانه از سرنوشت 
ما تا سرگذشت ما است. این مسیر حرکت ما در گام دوم 
را روشن می کند. چند مرحله اساسی دیده شده است 
که در این مسیر باید به آن توجه کنیم. وی افزود: بحث 
ما یک تحول معرفتی و معنویتی است که این دو باعث 
پیروزی انقلاب اسلامی ایران شد. پیروزی انقلاب باعث 
شد، نظام اسلامی شکل بگیرد. طبق فرمایش حضرت 
آقا در دوره دولت اسلامی هستیم. باید به سمت جامعه 
اسلامی و حکومت اسلامی برویم تا نهضت انتظار و ظهور 
خورشید ولایت عظیم)عج( برویم. دشمنان با جمهوری 

اسلامی که ریشه در فرهنگ و عترت ندارد، مشکلی 
ندارند. کشورهای به اسم اسلامی وجود دارد که استکبار 
جهانی هیچ مشکلی با آنها ندارد. رئیس قوه مقننه با بیان 
این مطلب که مردم برای فرهنگ مهدوی هزینه دادند 
و ایستادند، بیان کرد: اگر در دهه گذشته، هزینه های 
زیادی دادیم، ملت ما تحمل رنج و زحمت و مشقت 
را داشته است و دم برنیاورده است، علتش استقلال، 
آزادی و مبارزه با سلطه گری و زیرسطله نرفتن است. 
وقتی به گذشته نگاه می کنیم، می بینیم که دشمنان 
انقلاب گاهی عظمت این انقلاب و قدرتش را بیشتر 
درک کردند. نسبت به کسانی که تصور می کردند تاریخ 
مصرف انقلاب گذشته است. آنها از گذشته خود پشیمان 
هستند که بخش قابل توجهی از نارسایی های کشور 
الزاما به خاطر فشارهای خارجی نیست. به این خاطر 
است که باورهای انقلاب اسلامی را فراموش کرده اند. 
بعضی می خواهند بگویند هزینه های تحمیل شده به 
کشور نتیجه مبارزه با شیاطین است؛ این در حالی است 
که هزینه های نتیجه همراهی با شیاطین است. قالیباف 
با اشاره به حضور رزمندگان جمهوری اسلامی ایران در 
جبهه مقاومت عنوان کرد: همه اراده رژیم صهیونیستی 
این بود که در مرزهای ما با ما مقابله کند اما رزمندگان 
اسلامی در کنار گوششان ایستاده اند. فرهنگ مهدویت 
است که توانسته در برابر هژمونی آمریکا بایستد و این 
هژمونی را به هم بزند. این مهم چیزی جز بینش و روش 
انقلاب اسلامی نیست. یکی از ماموریت های جدی ما 
نشان دادن کارآمدی دین در اداره جامعه است. این 

مهم ترین وظیفه ماست. این ما مسئولان هستیم که با 
عمل مان نشان دهیم یک منتظر واقعی هستیم. رئیس 
مجلس درباره مطالبه مردم از مسئولان اظهار کرد:  برای 
ساختن دولت اسلامی نیازمند فعالیت در عرصه خدمات 
عمومی مشترک هستیم که موردنیاز همه مردم است. 
این مطالبه مردم درست و منطقی است و باید در کشور 
توسط خود مردم تولید شود. تولیدی قابل رقابت با همه 
دنیا. تا امروز کارهای بسیاری انجام شده است و در مقام 
قیاس در قله ای غیرقابل مقایسه با گذشته هستیم؛ اما 
باید بپذیریم اشکالاتی هم داریم. باید رضایت مردم را 
در بخش خدمات عمومی جلب کنیم. دولت اسلامی و 
نظام جمهوری اسلامی نقطه تمایزی با بقیه کشورها 
دارد. قدرت نرم و گفت وگو و در عین حال قدرت سخت 
از ظرفیت های دولت اسلامی است. وی اذعان کرد:  اگر 
منتظر واقعی باشیم، منفعل نخواهیم بود. منتظر نشسته 
نداریم. نیازمند حکمرانی نو هستیم. بدون شک نیازمند 
اندیشه ورزی برای تولید فکر هستیم. پس ما نیازمند 
جهاد تولید، جهاد تصمیم و جهاد تبیین هستیم. نباید 
در تصمیم گیری تردید کنیم. هرگاه تردید کردیم، 
نتیجه اش این شد که تاخیر کردیم. تاخیر شرایط را تغییر 
داد و ما را منفعل کرد. نیازمند گوش شنوای مسئولان 
برای شنیدن اهل علم، حرف مردم و همه کسانی هستیم 
که حق به گردن ما دارند. قالیباف با اشاره به رفتار آمریکا 
در حوزه هسته ای هم تصریح کرد: آمریکا هیچ گاه با ما 
کنار نخواهد آمد. به عنوان یک خدمتگزار که یک دستم 
زیر سنگ آسیب کار بوده است، باید بگویم امکانات 
مادی و انسانی ما بزرگ ترین فرصت برای حرکت است. 
ناامیدی در فرهنگ شیطان است و در فرهنگ مهدویت 
وجود ندارد. مگر می شود کسی بر این باور باشد که 
امامش حاضر است و صاحب ماست، و ناامید باشد. باید 
در هر شرایطی امیدوار باشیم. با حرف نمی شود کسی 

را قانع کرد. 

رئیس مجلس: 

آمریکا هیچ گاه با ما کنار نخواهد آمد
   باید رضایت مردم را در بخش خدمات عمومی جلب کنیم

آرمان ملی: رئیس جمهور با اشاره به توصیه های 
رهبر معظم انقلاب اسلامی در سخنرانی مراسم روز 
۱۴خرداد، با بیان اینکه دولت خود را اولین مخاطب 
فرامین و توصیه های ایشان می داند، اظهار داشت: 
صیانت از هویت انقلاب از توصیه های اصلی رهبر 
معظم انقلاب در حرم امام راحل بود و دولت تحقق 
فرمایشات ایشان را با جدیت پیگیری می کند. آیت ا... 
سید ابراهیم رئیسی با تشکر از عنایت رهبر معظم 
انقلاب در قدردانی از اعضای دولت به دلیل توجه 
ویژه به آسیب دیدگان حادثه فروریختن ساختمان 
در آبادان بر ضرورت پیگیری جدی ۷ توصیه رهبر 
معظم انقلاب در سخنرانی روز ۱۴ خرداد در حرم 
امام راحل تاکید کرد و گفت: دولت خود را اولین 
مخاطب فرامین رهبری می داند و تحقق فرمایشات 
ایشان را نیز با جدیت پیگیری می کند. دکتر رئیسی 
انجام مسئولیت ها در زمان مناسب را از الزامات 
تحقق فرامین رهبری برشمرد و افزود: هر کاری 
که در زمان مناسب خودش انجام شود به نتیجه 
مطلوب خواهد رسید و تاخیر در انجام وظیفه امری 
ناپسند و خسارت بار است. رئیس جمهور در همین 
راستا به ابلاغ قانون »جهش تولید دانش بنیان« در 
روزهای اخیر اشاره کرد و با تاکید بر لزوم اجرای 
کامل این قانون اظهار داشت: قانون جهش تولید 
دانش بنیان راهکارهای خوبی برای حل مشکلات 
تولید و تولیدکنندگان ارائه کرده که اجرای دقیق آن 
موجب رونق و جهش واقعی تولید به ویژه تولیدات 
دانش پایه در کشور می شود. آیت ا... رئیسی در بخش 

دیگری از سخنانش با اشاره به فرارسیدن فصل 
تابستان و موعد جابه جایی ها، لزوم نظارت وزارت راه 
و شهرسازی بر بازار مسکن را مورد تاکید قرار داد و 
تصریح کرد: دولت باید علاوه بر تدبیر برای سامان 
دادن نرخ اجاره بها، اجازه ندهد سوداگران بازار 
مسکن را متلاطم و موجبات نگرانی مردم را فراهم 
کنند. رئیس جمهور همچنین به برخی گلایه ها 
درباره عدم اجرای کامل ضوابط تسهیل پرداخت وام 
بر اساس قانون حمایت از خانواده و جوانی جمعیت از 
سوی بانک های عامل اشاره و خاطرنشان کرد: وقتی 
دستورالعملی ابلاغ می شود، باید کامل اجرا شود 
 تا باعث گرفتاری و بدبینی مردم به بانک ها نشود. 
دکتر رئیسی در بخش دیگری از سخنانش بر 
ضرورت حذف تشریفات زائد در دستگاه ها تاکید 
کرد. همچنین رئیس جمهور در جلسه بررسی به 
کارگیری ظرفیت های جدید برای تامین و ذخیره 
کالاهای اساسی در راستای تسریع در تأمین و 
ذخیره احتیاطی کالاهای اساسی، وزرای صمت و 
جهاد کشاورزی را مکلف کرد موانع پیش روی اجرای 
این برنامه را شناسایی و با هماهنگی معاون اول 
نسبت به رفع آن اقدام کنند. در این جلسه گزارشی 
از آخرین وضعیت تامین و ذخایر کالاهای اساسی 
ارائه شد. بر اساس این گزارش میزان ذخایر کالاهای 
اساسی کشور از وضعیت مطلوبی برخوردار است اما 
با توجه به شرایط جهانی تدابیر لازم برای ایجاد یک 
ظرفیت احتیاطی مطرح و جزئیات اجرای آن مورد 
بررسی و تصویب قرار گرفت. بر این اساس ترتیبات 

تسهیل و تسریع تامین کالاهای اساسی، استفاده از 
ظرفیت نهادها و بنیادها، تقویت ظرفیت های بخش 
خصوصی جهت تأمین و توزیع کالاهای اساسی، 
افزایش زیرساخت های الکترونیکی و هوشمند در 
جهت توزیع بهتر کالاهای اساسی، تقویت بنادر و 
ظرفیت های ترانزیتی کشور در این راستا، استفاده 
از ظرفیت همه انبارهای موجود در کشور به منظور 
افزایش ذخایر استراتژیک و احتیاطی و منابع مالی 
لازم برای تامین، ترانزیت و انبارداری و راهکارهای 
تامین آن مورد بررسی قرار گرفت. در ادامه این 
جلسه رئیس جمهور با تاکید بر اولویت دادن به 
تسریع در تأمین و ذخیره احتیاطی کالاهای اساسی، 
وزرای صنعت، معدن و تجارت و جهادکشاورزی را 
مکلف کرد، موانع پیش روی اجرای این برنامه را 
شناسایی و با هماهنگی معاون اول نسبت به رفع آن، 
اقدام کنند. رئیسی افزود: نباید منابع کشور در سایر 
کشورها راکد بماند و باید با سرعت و مستمرا نسبت 
به ورود منابع به داخل کشور در قالب کالا یا امکانات 
مورد نیاز اقدام شود. همچنین مقرر شد علاوه بر 
تخصیص حداکثر ظرفیت های راهداری از سوی 
وزارت راه و شهرسازی به تامین و ترانزیت کالاهای 
اساسی، از تمامی ظرفیت ها برای تامین ذخایر 
احتیاطی کالاهای اساسی بهره گرفته شود. در این 
جلسه همچنین راهکارهای وزارت جهادکشاورزی 
برای تسهیل و تسریع تامین کالاهای اساسی از 
محل واردات و خرید داخلی در ۱۶ بند مورد بررسی 

قرار گرفت. 

رئیس جمهور: 

 دولت خود را اولین مخاطب فرامین و توصیه های 
رهبر معظم انقلاب می داند

   راهکارهای به کارگیری ظرفیت های جدید برای تامین و ذخیره کالاهای اساسی بررسی شود

ملت طاقت گرانی و 
هزینه های بیشتر را ندارند

یک عضو کمیسیون امنیت ملـــی و 
سیاست خارجی مجلس با تاکید بر این که 
»ملت طاقت گرانی و هزینه های بیشتر را 
ندارند«، گفت: دولت باید راهکاری به مردم 
برای تامین هزینه های زندگی شان نشان 
دهد بعد ما از هر جراحی اقتصادی و نظام 
عادلانه ای حمایت می کنیم.  جلیل رحیمی 
جهان آبادی با اشاره به اقدام دولت در اصلاح 
نظام پرداخت یارانه اظهار کرد: تقریبا از اوایل 
انقلاب تا ورود به دوران جنگ نظام اقتصاد 
دولتی و اقتصاد مبتنی بر یارانه را در کشور 
اجرا کردیم چون چاره ای هم وجود نداشت 
ما بابت هزینه های مختلف مردم یارانه در 
حوزه های مختلف پرداخت می کردیم. اما با 
توجه به تحریم ها و مشکلات و کمبود منابع 
ارزی و گرفتاری های به وجود آمده در کشور 
توان دولت در پرداخت یارانه کاهش پیدا 
کرده است به طوری که اکنون در شرایطی 
هستیم که درآمد ارزی کشور به شدت پایین 
آمده است. وی ادامه داد: ما تا اینجا دولت 
را درک می کنیم اما به عنوان نماینده ملت 
یک سوال خیلی ساده داریم؛ آیا وقتی یارانه 
حذف می شود مردم توان خرید کالاها با نرخ 

فعلی را دارند؟ 


